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 ____ 

 

§ 60/12 Kfn 

 

Föregående protokoll. 

 

Genomgång av föregående protokoll föranledde ingen ändring. 

 

Kyrkogårds- och fastighetsnämndens beslut 

 

Kyrkogårds- och fastighetsnämnden noterade informationen.  

 

 ____ 

 

§ 61/12 Kfn 

 

Kulturhistorisk inventering. 

 

Kyrkogårdsföreståndaren informerade om antikvarie Carina 

Johanssons pågående inventeringsarbete. Allt genomgånget material 

håller nu på att sammanställas för att skrivas in i bevarandeplanen.  

 

Referensgruppen hade möte 2012-11-29 och gick igenom de 

gravvårdar som är föremål för att komma i kategorin mycket 

värdefulla gravvårdar.  

 

Carina Johansson har varit i kontakt med en stenkonservator för att 

få ett utlåtande och ett kostnadsförslag om restaurering av fyra st. 

mycket värdefulla gravvårdar, se bilaga 1 till detta protokoll. 

 

Anställningen av Carina Johansson behöver förlängas en månad för 

att bevarandeplanen ska hinna skrivas.  

 

Kyrkogårds- och fastighetsnämndens beslut 

 

Kyrkogårds- och fastighetsnämnden beslutade att förlänga Carina 

Johanssons anställning t.o.m. 2013-01-31.  

 

_____ 

 

§ 62/12 Kfn 

 

Gravvårdssäkring. 

 

Kyrkogårdsföreståndaren informerade om de åtgärder som nu 

genomförs när det gäller säkring av våra gravvårdar. Inventeringen 

av gravvårdar har börjat på Södra kyrkogården, där vi också lagt ned 

de stenar som ansetts farliga.  
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En projektgrupp bestående av kyrkogårdspersonal, Anders Levin, 

Tomas Bodén och Roland Johansson, kommer att två dagar i veckan 

arbeta med gravvårdsinventering och gravvårdssäkring. När en 

gravvård anses farlig, utifrån de direktiv som Centrala 

Gravvårdskommittén angett, lägger vi gravvården ned på 

gravplatsen. Därefter meddelas gravrättsinnehavaren skriftligen med 

mottagningsbevis. De gravvårdar som läggs ned ska läggas med 

texten uppåt och vila på bräder eller annat underlag så att de ej ligger 

-direkt på gräsmattan. Detta för att minimera risken för skador på 

stenen och för en lättare hantering när den ska återmonteras.  

 

Om förvaltningens personal ska utföra säkring av gravvårdar i egen 

regi behövs det kompletteras med inköp av viss maskinell utrustning. 

En rototilt till grävmaskinen, en borrmaskin med stenborr och mallar 

för att borra i sten och sockel. 

  

Kyrkogårdsföreståndaren önskar att nämnden påbörjar en diskussion 

inför framtiden angående återlämnade gravrätter. Hur gör vi med 

återlämnade gravrätter? Vad gör vi med gravstenar som är 

återlämnade? Ska de stå kvar på gravplatsen eller tas bort? Ska de 

lämnas ut till nya gravrättsinnehavare för omslipning = 

återanvändning?  

 

Kyrkogårds- och fastighetsnämndens beslut 

 

Kyrkogårds- och fastighetsnämnden beslutar att ge ordförande och 

kyrkogårdsföreståndaren mandat till inköp av rototilt till 

grävmaskinen och borrmaskin med tillbehör för stenborrning.  

 

_____ 

 

§63/12Kfn 

 

Kartprogram 

 

Kartab AB är nu klara med inmätning av Södra kyrkogården. En 

grundkarta kommer nu att arbetas vidare med hos SWECO. 

Gravplatser, bevattningsanläggning, etc. byggs på grundkartan, 

sedan kommer ett första förslag på remiss till personalgruppen för 

ev. kompletteringar.  

 

Kyrkogårds- och fastighetsnämndens beslut 

 

Kyrkogårds- och fastighetsnämnden noterade informationen. 

 

_____ 

 

§ 64/12 Kfn 

 

Kyrkogården hösten/vintern 2012. 
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Höststädning av våra kyrkogårdar är genomförd och nu råder 

snöberedskap.  

 

Kyrkogårdsföreståndaren informerade om kyrkogårdschefsträff hos 

Maria Linder, stiftsingenjör. Maria Linder informerade om det 

pågående skyltprojektet som pågår i stiftet. Enhetliga 

informationsskyltar om våra kyrkor och kyrkogårdar är under 

framtagande. Skyltar till Hammarö församlings kyrkor är tänkta att 

levereras i juni 2013.  

 

Stiftet har också inventerat alla smideskors i Värmland och Dalsland 

och utifrån det upprättat en databas med information om 1600 st. 

kors. En restaureringsplan har upprättats för dessa kors som alla är 

mycket värdefulla. Hammarö församling har inget kors som är med 

på den akuta åtgärdslista som upprättats. 

 

Maria Linder informerade om det ”murprojekt” som är tänkt att 

starta i stiftets regi under 2013 och som kommer att pågå i två år. Då 

många kyrkogårdsmurar är i dåligt skick och behöver olika typer av 

renoveringsåtgärder är behovet av en murinventering stor i stiftet.  

 

I murprojektet är en inventeringsgrupp är tänkt att bildas, bestående 

av 8 st. kyrkogårdsarbetare från olika församlingar i Värmland och 

Dalsand. De kommer att utbildas i de olika tekniker och 

konstruktioner som våra murar är lagda med samt vilka olika typer 

av åtgärder som kan komma ifråga. Sedan är tanken att dessa 8 

personer bildar en inventeringsgrupp som åker runt och inventerar 

murar och kommer med förslag på åtgärder på de 

kyrkogårdsförvaltningar som så önskar. För att inventera alla murar i 

stiftet så räknar man med att det kommer att 60 arbetsdagar i anspråk 

under två år. Alla förvaltningar har möjlighet att anmäla 

kyrkogårdsarbetare som vill kompetensutvecklas så sätter Maria 

Linder ihop en grupp utifrån de kompetenser som behövs. Inga 

kostnader drabbar de enskilda kyrkogårdsförvaltningarna utan det 

täcks av projektpengar.  

 

John R Pettersson påpekar bristen på saklig information i pressen 

angående gravvårdssäkringen och önskar att det från central nivå 

kommer ett utlåtande med saklig information till pressen.  

 

Kyrkogårdsföreståndaren presenterade den folder om gravskötsel 

som är framtagen med hjälp av Annika Eriksdotter. 

 

Kyrkogårds- och fastighetsnämndens beslutade 

 

Kyrkogårds- och fastighetsnämnden beslutade att genom 

kyrkoherden meddela sin önskan om ett centralt sakligt uttalande 

angående gravvårdssäkringar i pressen till Karlstad stift.  
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_____ 

 

§ 65/12 Kfn 

 

Fastighetsinformation. 

 

Fastighetsansvarig informerade om man har tagit bort mossa på taket 

på Arken samt bytt de takpannor som var trasiga. 

 

Angående bergrummet under Skoghalls kyrka så har prisförslag på 

avfuktare samt några olika förslag på isolering inkommit från de 

företag som är tillfrågade. Fastighetsansvarig kommer att ta ny 

kontakt med Johannes Wikström i stiftet för vidare konsultation 

angående de förslag som inkommit. 

 

Det har varit problem med belysningen i Hammarö kyrka som kan 

bero på det senaste strömavbrottet.  Den årliga besiktningen av 

kylrummet i Mariakapellet är genomförd.  

 

Anders Westerlind ställde frågan om klockstapeln vid Hammarö 

kyrka är i ordnat skick. Fastighetsansvarig informerade om att den är 

i bra skick nu men att på södersidan är tidsintervallet 5 år för 

omtjärning. Detta ingår i vård o underhållsplanerna. 

 

John R Pettersson undrade över nyttan av gröna skjulet samt vilka 

kostnader har vi framöver för denna byggnad och önskar att denna 

fråga diskuteras vid nästa möte.  

 

Kamreren informerade om att det pågår diskussion om ev. justering 

av debitering av taxan för fjärrvärme mellan Hammarö Energi AB 

och Hammarö församling. Vi har haft en överdebitering tillbaka i 

tiden.  

 

Kyrkogårds- och fastighetsnämndens beslut 

 

Kyrkogårds- och fastighetsnämnden föreslår att fastighetsansvarig 

tar kontakt med Johannes Wikström stiftet för vidare konsultation 

angående bergrummet under Skoghalls kyrka och att kamreren 

undersöker möjlighet att få bidrag till isolering av bergrummet.  

 

_____ 

 

§ 66/12 Kfn 

 

Taket Hammars gård. 

 

Fastighetsansvarig informerade om Hammars gårds takskiffer börjar 

läggas om denna vecka och att arbetet kommer att pågå ca. 3 mån. 

Arbetsmiljöplan är antaget. Läkt, isolering mm ses över och byts vid 

behov. Hängrännor och stuprör byts.  



Hammarö församling Sammanträdesprotokoll 
 Datum Sida 

Kyrkogårds och fastighetsnämnd 2012-12-10 6 

 

 

Kyrkogårds- och fastighetsnämndens beslut 

 

Kyrkogårds- och fastighetsnämnden noterade informationen. 

 

_____ 

 

§ 67/12 Kfn 

 

Korbelysning Skoghalls kyrka 

 

Kamreren redogjorde för  

2011 beslutade Kyrkogårds och fastighetsnämnden att ta in offerter 

för  en ny korbelysning i Skoghalls kyrka. Kyrkorådet stödde 

förslaget och budgeterade 2012 för en ny belysning men ville 

avvakta till andra halvåret 2012 med investeringen. Anbuden var då 

för gamla och en förfrågan om nya anbud gjordes och endast ett 

företag, Elinstallatören, har svarat till ett pris av 289000kr + moms. 

Länsstyrelsen godkänt har godkänt den föreslagna installationen.  

 

Ett förslag på att montera en fotokanon inne musikrummet och att 

montera duken i de stag som finns framme i kyrkan finns till en 

kostnad av 99 000 + moms. Kyrkogårds- och fastighetsnämnden  är 

positiv till föreslagen åtgärd. 

 

Kyrkogårds- och fastighetsnämndens beslut 

 

Kyrkogårds- och fastighetsnämnden beslutade att genomföra ny 

korbelysning i Skoghalls kyrka samt uppdra till kamreren att föra 

frågan om fotokanon enligt förslaget till kyrkorådet.  

 

_____ 

 

§68/12 Kfn 

 

Rosenlund. 

 

Ordföranden informerade om kommunen kommer att pröva 

möjligheten att lägga ut en planundersökning för området. Det som 

berör Hammarö församling är tillfartsvägen till området samt det 

område som är söder om kyrkogårdsmuren. 

 

Kyrkogårds- och fastighetsnämndens beslut 

 

Kyrkogårds- och fastighetsnämnden noterade informationen.  

 

_____ 
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§69/12 Kfn 

 

Delegationsbeslut. 

 

Delegationsbeslut föredrogs enligt bilaga 2-3 till detta protokoll. 

 

Kyrkogårds- och fastighetsnämndens beslut 

 

Kyrkogårds- och fastighetsnämnden noterade informationen. 

 

_____ 

 

§ 70/12 Kfn 

 

Övriga frågor. 

 

Ordförande presenterade förslag på datum för möte 2013, se bilaga4 

till detta protokoll. 

 

Kyrkogårds- och fastighetsnämndens beslut  
 

Kyrkogårds- och fastighetsnämnden beslutade mötesdatum enligt 

bilaga 4, till detta protokoll. 

 

 

  

  

 

 


